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Barcelona, 1897. Fa 43 anys que
les muralles van ser enderrocades
i la capital catalana, ‘emulant’
l’expansió cap al Far Westdels Es-
tats Units, viu una efervescència
urbanística personalitzada en el
Pla Cerdà que ambiciona anne-
xionar els municipis més pro-
pers. És la ciutat més poblada de
la península –per davant de Ma-
drid i Lisboa– amb mig milió
d’ànimes que conviuen en un es-
pai densament habitat. Però el 20
d’abril d’aquell any, ara fa 120
anys, les ànsies expansionistes
es van fer realitat i Barcelona es va
annexionar les viles de Sants,
Sant Gervasi, les Corts, Gràcia,
Sant Andreu i Sant Martí.  

Tot de cop, la capital del Prin-
cipat va guanyar 70.000 habitants
i la seva superfície va créixer ex-
ponencialment. “El moment eco-
nòmic era favorable a l’agregació”,
apunta l’historiador Albert Torras,
el qual recorda que Barcelona
“necessitava espai” i que, amb l’a-
gregació de les viles, aquestes es
van omplir de les fàbriques que no
cabien al terme municipal barce-
loní. Però aquest no va ser l’únic
argument econòmic. 

La reclamació per part de les
autoritats barcelonines d’anne-
xionar-se els pobles que envolta-
ven el cap i casal venia de lluny.
Vint anys abans, pels volts del
1876, l’Ajuntament va demanar-
ho al govern estatal sorgit de la
Restauració. Alguns dels princi-
pals arguments eren la voluntat de
les autoritats barcelonines d’aug-
mentar la recaptació d’impostos i
que els nous carrers de l’Eixample
ja limitaven, i fins i tot s’estenien,
pel territori d’alguns dels pobles
que volien engolir. “Barcelona no
sol·licita que li concedeixin mitjans

per engrandir-se: només reclama
que es reconegui oficialment el fet
notori que ja està engrandida”, rei-
vindicaven representants del con-
sistori al govern de Madrid, segons
es va publicar al diari Dinastía l’a-
bril del 1897. Madrid, per la seva
banda, feia oïdes sordes al clam
barceloní. I va seguir així fins
que l’avinentesa política de finals
del XIX va canviar-ho tot. 

L’any 1895, els rebels inde-
pendentistes cubans declaraven la
guerra a la metròpoli. El govern es-
panyol, necessitat de diners, va co-
mençar a veure amb bons ulls l’a-
gregació a Barcelona dels muni-
cipis del seu pla, on la pressió fis-
cal era molt més baixa que a la ca-
pital. Una oportunitat, tot plegat.  

D’aquesta manera, Barcelona
podria recaptar més impostos i
contribuir a la guerra contra els cu-
bans. Lluny quedaven ara les pre-
teses pors de les elits de Madrid a
les expectatives de capitalitat de
Barcelona, un argument que To-
rras considera que no tenia “cap
sentit”. “El que no volien era que
Barcelona superés Madrid”, sos-
té. Sigui com sigui, l’agregació es
va fer efectiva el 20 d’abril del 1897

mitjançant un Reial Decret de la
reina Maria Cristina. La ciutat va
rebre amb entusiasme la notícia,
a diferència de bona part dels ha-
bitants dels municipis annexio-
nats. Ja el 1889 van celebrar una
manifestació multitudinària a Bar-
celona en contra i, fins a l’últim mi-
nut, van intentar aturar la decisió.
De fet, el mateix abril del 1897, una
comissió formada per regidors
dels pobles del pla va intentar
reunir-se amb Antonio Cánovas,
president espanyol del moment,
sense èxit, segons va publicar La
Vanguardia aquell 20 d’abril. 

I què va quedar del passat in-
dependent d’aquells pobles, al-
guns d’ells mil·lenaris? El nom.
“Es va establir que els pobles do-
nessin nom als nous districtes”,
explica l’historiador Jordi Petit.

120 anys després, Barcelona és
de nou a la cruïlla d’una nova ex-
pansió. Diferents veus, com la de
l’arquitecte Oriol Bohigas, ja apun-
ten cap a l’àrea metropolitana. S’i-
maginen ciutats com l’Hospitalet
esdevenint l’onzè districte? Pot
semblar una bogeria, però no ho
era també en el cas de Sants, Sant
Martí o Gràcia? El temps ho dirà.

Francisco J. Rodríguez
BARCELONA

HISTÒRIA4Sant Martí de Pro-
vençals, com molts altres pobles
del pla de Barcelona, va assolir
la consideració de municipi de la
mà del Decret de Nova Planta
promulgat per Felip V després
de derrotar l’austriacisme cata-
là a la Guerra de Successió el
1714. “Va ser una decisió presa
per evitar el creixement de Bar-
celona”, sosté l’historiador Jor-
di Petit. Vuitanta-tres anys més
tard, va entrar a formar part del
terme municipal de la capital ca-
talana arran d’un nou decret
promulgat per la corona.

MOVIMENT ANTI ANNEXIÓ
Com a la resta de pobles anne-
xionats per aquella llei, el mo-
viment antiagregacionista a Sant
Martí era important. Segons es
pot llegir a la crònica que va pu-
blicar La Vanguardia el 8 d’abril
del 1889, amb motiu de la mul-
titudinària manifestació en con-

tra de l’annexió que va recórrer
Barcelona, representants polítics
i de la societat martinenca van
participar onejant els escuts de
la població i pancartes on es po-
dia llegir “la junta antiagrega-
cionista saluda la noble Barce-
lona”, o “visca l’autonomia mu-
nicipal”, aquesta última porta-
da per representants del Casino
l’Aliança del Poblenou. Una al-
tra entitat martinenca, La Sire-
na, va portar una inscripció on
criticava que l’annexió era una
“misèria” per a Sant Martí de
Provençals. 

A més, bona part dels em-
presaris del municipi –que ja
despuntava com a epicentre in-
dustrial– es van oposar a l’a-
gregació perquè els impostos a
Sant Martí eren més baixos. 

Tanmateix, hi havia propie-
taris que estaven a favor de
l’annexió, ja que així es revalo-
rarien els seus terrenys. 

Sant Martí: de poble sobirà a 
motor industrial de Barcelona

El ‘far-west’ barceloní
» Barcelona celebra 120 anys de l’annexió de Sant Martí, Sant Andreu, Gràcia, les Corts, Sants i Sant Gervasi
» Tot i les reticències del govern espanyol, es va acabar donant llum verda al projecte per la guerra de Cuba

Un plànol d’Ildefons Cerdà del 1855 on es pot veure Barcelona i els pobles dels voltants que més tard engoliria. Foto: Arxiu 
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Un diari plural

per Iu Forn

4L’Esquerra Inútil

Així, amb aquest afectuós ad-
jectiu, Susana Díaz, aspirant a
secretària general del PSOE, ha
qualificat Podemos, Compro-
mís i Esquerra. Per què? Perquè
van frenar al Senat una moció
del PSOE a favor del Corredor
Madrit·terrani Central, un forat
negre conceptual de tal magni-
tud que Stephen Hawking ja ha
manifestat: “Corredor Ma-
drit·terrani... Central? Em ren-
deixo. Seguiré dedicant-me a co-
ses més senzilles com l'origen de
l'Univers”.

Susana Díaz i l'antic règim a
sou de les constructores fa temps
que potinegen i fan la viu-viu per-
què l'anomenat “Corredor Ma-
drit·terrani” passi per Madrid. I
com que les esmenes dels partits
esmentats anteriorment van ob-
ligar els socialistes obrers espa-
nyols a retirar la seva proposta a
la cambra alta, la senyora Díaz va
emprenyar-se com unes tenalles
i va dedicar-los aquest exabrup-
te sobre el qual m'estendré unes
línies més avall. Sí, perquè abans
usaré la geografia i les matemà-
tiques per demostrar que la unió

entre Algesires i la Jonquera per
Madrid és una miqueta incor-
recte anomenar-la Corredor Me-
diterrani.

Així a ull, la distància entre
Algesires i la frontera francesa,
passant per Madrid, Saragossa,
Tarragona, BCN i Girona, és de
1.500 quilòmetres. D'aquests, el
que seria per la Mediterrània, no-
més hi hauria els 260 quilòme-
tres del tram Tarragona-La Jon-
quera. Per tant, i fent les restes
pertinents, ens surt que el Cor-
redor Madrit·terrani tindria
1.250 dels 1.500 quilòmetres del
recorregut que NO anirien per la
Mediterrània.  

A l'altra banda de la balança
tenim el Corredor Mediterrani
Algesires-La Jonquera passant
per Almeria i València. Dels
1.300 quilòmetres del recorregut,
exactament 1.300 anirien per la
Mediterrània. El que vindria a ser
un 100%. Com diria el filòsof
Bernd Schuster “no hase falta de-
cirt nada más”.

Anem ara al tema “Esquerra
Inútil”. Segons Susana Díaz, Po-
demos, Compromís i Esquerra

“no fan res ni deixen que els al-
tres ho facin. Ni mengen ni dei-
xen menjar perquè són com el
gos de l'hortolà” (...) Són l'es-
querra inútil que actua com els
tontos útils de la dreta”.

Davant d'aquesta reflexió
d'un nivell còsmic insuperable,
un diumenge a la tarda d'un cap
de setmana de pont només se
m'acut recordar el Cas dels ERO,
amb 855 milions d'euros des-
apareguts i 282 imputats (51
dels quals, alts càrrecs de la Jun-
ta d'Andalusia), i els 74 milions
d'euros de l'anomenat cas dels
Avals Fallits. Només amb aquests
dos casos n'hi ha prou, crec.

Desconec si aquests més de
900 milions d'euros permeten
anomenar “esquerra útil” el
partit que va despistar-los, par-
tit que casualment va fer presi-
denta i líder Susana Díaz, in-
ventora del concepte “esquerra
inútil”, curiosament aplicat als
altres. Bé, comptant que els so-
cialistes obrers espanyols-an-
dalusos siguin d'esquerres...

Publicat a El Nacional.cat

per Jordi Lleal

El Titànic del PP ensopega
amb l’iceberg de la corrupció i
paf! S’enfonsa. Cada dia una
notícia sobre la corrupció del
PP, cada dia surten als mitjans
missatges i trucades per la xar-
xa, en les quals ministres i alts
càrrecs de l’administració avi-
sen i donen suport a encausats
i possibles corruptes. 

No és l’hora ja de determi-
nar si l’entramat del PP per
aconseguir diners és una asso-
ciació criminal? Quan els casos
són “aïllats” i queden a tocar
uns amb els altres, com se’ls pot
qualificar? Serà com un en-
tramat atapeït, teixit durant
molts anys, comptant amb la
complicitat dels estaments que
haurien de vigilar i amb fisca-
lies i tribunals mirant cap a l’al-
tre costat, amb un grau d’im-
punitat tan alt que els ha fet
pensar que no els passaria res. 

Les cassolades davant de la
seu del PP al carrer Gènova,

malgrat que el partit ha fet
veure que tot plegat han sigut
qüestions puntuals i personals
d’alguns membres i no de la
formació com a entramat d’u-
na xarxa d’interessos que no té
parangó a Espanya, són l’inici
de l’onada de protestes ciuta-
danes. Han passat 105 anys
de l’enfonsament del Titànic
amb el drama de vides perdu-
des, mentre a l’orquestra ana-
ven tocant els violins. Ara s’en-
fonsa la nau del PP i el que toca
el violí és el seu capità, Maria-
no Rajoy, com si res no passés,
potser esperant que amb el
temps, amb el canvi climàtic, l’i-
ceberg es fongui com un glaçó
en ple estiu i la nau refloti. 

El pitjor de tot és que el re-
molí també pot engolir Espanya,
on hi ha innocents que per man-
ca de bots salvavides també s’o-
fegaran sense remei, pagant
justos per pecadors. El vaixell
s’enfonsa, salveu les criatures!

Un diari participatiu

4S’enfonsa

Actualitat a la xarxa

#ÚltimaOportunitat? #AmbLAiAlCor #BecarisASou?

@jcorbalan: Puigdemont diu que en les
pròximes setmanes Rajoy tindrà sobre la
taula la proposta catalana per dialogar i
negociar el referèndum.

@paucomes: Alguns francesos no han en-
tès que la primera volta eren unes
primàries per triar el contrincant de Le
Pen. I va guanyar Macron.

@AlvaroMunyoz: Parlar a mitjans de co-
municació de la vergonya de Jordi Cruz
amb els becaris i que la notícia la faci un
becari que no cobra. 

amb el suport de:Difusió controlada
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URBANISME4La Plataforma
Afectats Superilla ha decidit fer
un pas endavant més en la seva
lluita contra la superilla i ha con-
vocat per als diumenges 14, 21 i
28 d’aquest mes una consulta veï-
nal unilateral sobre la superilla.

El passat 19 d’abril els mem-
bres d’aquesta plataforma ja es
van mostrar disposats a plantar
cara a l’Ajuntament. En una com-
pareixença davant dels mitjans,
van anunciar que portarien el cas
a la justícia per tombar aquest
projecte urbanístic si l’Ajunta-
ment no fa marxa enrere.  El con-
sistori, però, ja havia deixat clar
una setmana abans que el pro-
jecte tirarà endavant.

Així doncs, aquest col·lectiu
veïnal defensa ara que convoca
“un acte democràtic” que té com
a objectiu “informar de manera ri-
gorosa als veïns del que està pas-
sant i d’habilitar espais de votació
perquè els veïns més afectats pu-
guem manifestar la nostra opinió”.

QUI HI PODRÀ PARTICIPAR?
Els organitzadors de la consulta
han explicat que hi podran parti-
cipar tots els veïns residents dins
el perímetre delimitat pels ca-
rrers Àvila i Bilbao i pels carrers
Llull i Tànger (i carrer Marroc fins
a Bilbao). En una urna separada
també podran votar els treballa-
dors de les empreses i els comer-
ços ubicats en aquest perímetre.
La pregunta que hauran de res-

pondre tots aquells veïns o treba-
lladors que decideixin anar a vo-
tar serà la següent: ‘Estàs d’acord
amb aquest projecte de Superilla
implantat al barri?’. Les respostes
seran ‘Sí’ o ‘No’.

SUPORT AL PROJECTE 
D’altra banda, el 27 d’abril es va
presentar un manifest, encapçalat
per l’escriptor Gabi Martínez, a fa-
vor del model de superilles.

La superilla ha causat divisió veïnal al Poblenou. Foto: Cristian López

El Poblenou farà una consulta
unilateral sobre la superilla

» Afectats Superilla la convoca per als diumenges 14, 21 i 28 de maig
» Hi haurà dos punts de votació a la Rambla del Poblenou

L’Agència Europea del
Medicament, a la Torre Agbar?

CANDIDATURA4Un cop es va
confirmar que la Torre Agbar no
seria un hotel, el futur d’aquest
edifici semblava que passava per
convertir-se en oficines. Ara però,
es podria convertir en la nova seu
de l’Agència Europea del Medi-
cament (EMA), tal com han pro-
posat recentment l’Ajuntament, la
Generalita i l’Estat.

El front comú de les tres ad-
ministracions es va visibilitzar
abans-d’ahir quan la ministra
de Sanitat, Dolors Montserrat; el
conseller de Sanitat, Toni Comín
i el segon tinent d’alcalde de la

ciutat, Jaume Collboni, van visi-
tar l’actual seu de l’EMA, a Lon-
dres. I és que el Brexit ha preci-
pitat la sortida d’aquest orga-
nisme europeu del Regne Unit on
hi treballen 900 persones, a ban-
da de tenir 1.600 empreses sa-
tèl·lit i rebre la visita anual de
40.000 experts .

La candidatura barcelonina,
però, no ho tindrà fàcil, ja que tam-
bé aspiren a acollir l’EMA ciutats
com Berlín, Copenhaguen, Ams-
terdam, Viena, Dublín  o Milà. El
Consell d’Europa té previst pren-
dre una decisió aquesta tardor.

En marxa la votació sobre
l’alberg de la Vila Olímpica

POLÈMICA4L’Associació de
Veïns i Veïnes de la Vila Olímpi-
ca va posar en marxa ahir la con-
sulta veïnal sobre el polèmic alberg
juvenil de 440 places que s’ha de
construir a l’avinguda Icària.

La consulta s’allargarà fins  al
24 de maig i hi ha ubicats dos
punts de votació, un al Casal
del Barri (carrer Taulat, 5) i l’al-
tre al centre comercial El Centre
de la Vila, a l’entrada de l’avin-
guda Icària. Per votar cal ser re-
sident del barri. 

Des de l’associació de veïns ex-
pliquen que han organitzat la

consulta “davant de la manca de
resposta de l’Ajuntament per atu-
rar les obres malgrat l'acord pac-
tat entre el govern municipal i
ERC, que s'està incomplint”. 

Per la seva banda, en decla-
racions a Betevé, des del Grup
Onix Hotels, el promotor del
projecte, han afirmat que no te-
nen “cap intenció de vendre l’e-
difici” i que el seu objectiu és “ti-
rar endavant el projecte”. En
paral·lel, el cap de files d’ERC, Al-
fred Bosch, ha afirmat a Betevé
que  hi ha “raons fonamentades”
per aturar el projecte.

Tot a punt per a la cinquena
edició de l’Open Day 

EL POBLENOU4La cinquena
edició de l’Open Day que orga-
nitza Poblenou Urban District ja
és a tocar. Se celebrarà aquest
dissabte entre les 12 del migdia
i les 10 de la nit.

Una vegada més, galeries
d’art, centres de creació, estudis
d’artistes, productores audio-
visuals, restaurants, bars, hotels
i botigues obriran les seves por-
tes  i oferiran diferents activi-
tats. A banda d’aquestes activi-

tats, enguany l’Open Day tam-
bé programa l’Urban District
Art Festival, el Makerspaces
Circuit i l’IndependentBarce-
lona Coffee Festival. El primer
és un festival de cultura con-
temporània multidisciplinar, el
segon és una ruta per diferents
espais relacionats amb la fabri-
cació digital  i el tercer és un es-
deveniment de dos dies que té
com a objectiu divulgar la cul-
tura del cafè i enfortir-la.

Urbanisme |Demanen millores al polígon de Montsolís
La plataforma Nord-est Sant Martí ha demanat a l’Ajuntament que inverteixi en el polígon de Montsolís,
per “millorar-ne la imatge i dinamitzar-lo”, tal com explica el president de l’entitat, Salvador Mañosas, a
Línia Sant Martí. El Pla de Barris per a la Verneda i la Pau preveu impulsar l’arribada de cooperatives i 

empreses ecològiques al polígon. “Abans cal arreglar-lo, si no les empreses no vindran”, diu Mañosas. 
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Nova concentració per
demanar més places d’institut
ENSENYAMENT4La Platafor-
ma per l’Educació Pública del
Poblenou ha convocat per aquest
diumenge una concentració per
protestar contra “la manca de
places d’institut” que, asseguren,
pateix el barri. La protesta co-
mençarà a les 11 del matí des de
la cantonada del Camí Antic de
València amb Espronceda. 

La plataforma, integrada per
diferents AMPA d’escoles i ins-

tituts del Poblenou, fa anys que
reivindica “una planificació es-
colar seriosa i una actuació per
part del Consorci d’Educació
conseqüent amb la creació d’es-
coles i instituts que es necessi-
ten al barri”. 

Al mateix temps, denuncien
que aquest setembre hi haurà 48
nens i nenes sense plaça i que
aquesta xifra serà de 108 nens i
nens el 2018 i de 84 el 2019.  

La Casa de les Lletres obrirà
el 2019 al Poblenou

CULTURA4L’edifici de les anti-
gues cotxeres de Lutxana, situat
al carrer Roc Boronat del Po-
blenou, és l’espai escollit per
l’Ajuntament per instal·lar la
Casa de les Lletres, que serà la
seu de les principals institu-
cions, gremis i associacions del
sector del llibre. 

L’edifici, construït el 1928, té
quatre plantes i fa gairebé 500
metres quadrats. Actualment
està abandonat i en desús des del
2007 i caldrà rehabilitar-lo. Està
previst que l’espai, que va ser la
primera seu de la Companyia
General d'Autobusos de Barce-
lona (posteriorment TMB) i pos-
teriorment va acollir durant 10

anys les oficines del 22@, estigui
enllestit el 2019. 

El nou equipament acollirà
conferències, debats, presenta-
cions, etc., i promourà activitats,
educatives, residències d'autors
i programes de divulgació lite-
rària. A més, realitzarà tasques
de recerca patrimonial i muse-
ística al voltant del llibre.

RISC DE DESPRENIMENT
El mal estat de l’edifici, tot i que
en aquest cas va ser la façana
que dóna al carrer Ciutat de
Granada, es va fer evident di-
lluns, quan es va haver d’acor-
donar part de la façana per risc
de despreniment.

El govern municipal va poder
comprovar ahir el malestar dels
veïns de les Glòries per l’anunci de
l’aturada de les obres de la plaça.
Uns 200 veïns van omplir a vessar
l’auditori de la facultat de Comu-
nicació del Poblenou de la UPF per
fer públiques les seves queixes
pels problemes que pateix el pro-
jecte de reforma d’aquesta plaça.

L’Audiència Pública va arren-
car amb la intervenció de la tinent
d'alcalde d'Urbanisme, Janet Sanz,
que va afirmar que la decisió d’a-
turar les obres i rescindir el con-
tracte a l’empresa era “la menys
dolenta”. “Negociar el contracte i
modificar-lo hauria pogut ser il·le-
gal, ja que l’empresa plantejava un
increment de preu molt per sobre
del que marcava el contracte”, va
afegir Sanz.

Després de Sanz va arribar el
torn d’Ángel Sánchez, el director
general de Bimsa. Sánchez va de-
fensar que l’obra, des d’un punt de
vista tècnic, estava ben feta, però
va afegir que es feia “de forma len-
ta i no conforme al contracte”.

Posteriorment va arribar el
torn dels veïns. La primera inter-

venció, d’una veïna, va ser pre-
guntar si el segon túnel estava in-
clòs en les explicacions d’obres i ca-
lendari -obres acabades el 2020-
que havia donat Sanz. La inter-
venció, molt celebrada pel pú-
blic, va obtenir resposta dels ma-
teixos veïns amb un llarg “Nooo-
oo!”. I és que la construcció del se-
gon túnel, que l’Ajuntament va po-
sar en dubte fa més d’un any, va
ser el tema on els veïns van mos-
trar més insistència. 

La següent intervenció va anar
en la mateixa línia. Un veí va re-
treure als representants munici-
pals no haver parlat del segon tú-
nel i va denunciar que “la plaça de
les Glòries és un dels espais ma-
leïts de la ciutat. Estem marginats
i, amb el segon túnel, 3.500 veïns

estem deixats de la mà de Déu”.  A
banda del segon túnel, els veïns
també van expressar el seu rebuig
a l’aturada de les obres, van de-
manar més informació sobre el
cost d’aquesta aturada i es van pre-
guntar quina seguretat té el govern
que amb la nova adjudicació no es
tornin a produir sobrecostos. En
el seu torn de rèplica, Sanz es va
limitar a dir, sobre la qüestió del
segon túnel, que l’Ajuntament
“estudiarà totes les opcions”.

INVESTIGACIÓ DEL SÍNDIC
D’altra banda, el Síndic de Greu-
ges, Rafael Ribó, ha obert recent-
ment una investigació per conèi-
xer la repercussió que pot tenir la
rescissió del contracte amb l’em-
presa i la paralització de les obres.

Una imatge de l’Audiència Pública d’ahir. Foto: Línia Sant Martí

Els veïns de les Glòries expressen
el seu malestar amb l’Ajuntament
Albert Ribas
SANT MARTÍ
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La FAVB promourà una visió feminista dels barris i la ciutat amb el Fòrum Veïnal de Dones

Les dones es fan sentir
FEMINISME/ “Barcelona no serà justa ni
democràtica fins que no esdevingui la ciu-
tat de les dones, fins que no es faci sentir
amb força el seu anhel d’igualtat”. Amb
aquesta màxima, la Federació d’Associa-
cions de Veïns de Barcelona (FAVB) orga-
nitzarà els dies 5 i 6 de maig el Fòrum
Veïnal de Dones, unes jornades que tin-
dran lloc al Centre cultural Teresa Pà-
mies –al carrer Comte d’Urgell, 145–. 

Les jornades arrencaran divendres dia
5 a partir de les set de la tarda amb una
performance a càrrec del col·lectiu L’Artè-
ria, la qual donarà pas a la presentació del
fòrum. A continuació, la historiadora Isa-
bel Segura farà la conferència inaugural.
Aquell dia, la trobada tancarà amb un
altre espectacle, aquest cop de la mà de
la Coral de dones de la Flor de Maig. L’en-
demà dia 6 començarà el fòrum pròpia-
ment dit. Arrencarà a dos quarts de 10 del
matí amb els primers tallers, els quals
tractaran de qüestions com ara tenir cura
del cos, l’“economia de vida” i dos més
dedicats a fomentar el respecte pel barri
i per la ciutat, respectivament. Seguida-
ment, el plenari de la trobada debatrà les
conclusions del fòrum i, un cop establer-
tes, tindrà lloc la cloenda i un record es-
pecial o “donatge” a Teresa Pàmies. Per
inscriure’s a les jornades cal entrar a la pà-
gina web de la FAVB i completar el for-
mulari de les trobades. 

“LA CIUTAT AMB ULLS DE DONA”
Aquesta trobada suposa un pas més per
fomentar la mirada cap als barris barcelo-
nins “amb ulls de dona”, les quals “són al

cor de tots els problemes de la ciutat i del
país”, destaquen des de la FAVB. “Per im-
pulsar totes les lluites socials, democràti-
ques o mediambientals en què ja som
moltes vegades força motriu, necessitem
aplegar-nos de nou com a dones cons-
cients, lliures i determinades”, afegeixen. 

Per tot plegat, des de la federació con-
sideren que les dones “necessiten prendre
la paraula”, a més d’adonar-se de la seva
“capacitat transformadora” per tal de
“mirar la realitat i somniar la ciutat” que
volen bastir. 

Per altra banda, la FAVB posa de mani-
fest com “la degradació del mercat labo-
ral” afecta “especialment” les dones, en
tant que “majoritàries en el col·lectiu de
treballadors pobres”. En aquesta línia, as-
seguren que la destrucció de l’estat del
benestar i el desmantellament dels ser-
veis públics recauen sobre les esquenes
de les dones. 

VIOLÈNCIES
Per últim, la federació també relaciona
aquesta situació amb la violència mas-
clista. “Seguim sent el centre de totes les
violències”, expliquen des de la FAVB en
boca del col·lectiu femení, unes violències
que van “des dels crims de gènere fins al
tràfic de persones i l’explotació”. 

És per tots aquests motius que la FAVB
considera molt important la celebració
del Fòrum Veïnal de Dones, ja que “busca
contribuir a una nova embranzida del mo-
viment veïnal i a la seva lluita per la ciutat
democràtica des de les capacitats, l’ener-
gia i la mirada rebel de les dones.

URBANISME/ Representants de les diferents entitats veï-
nals del districte de Ciutat Vella i la FAVB van llençar un
crit d’alerta el mes passat, en ple judici del cas Palau, en
relació al projecte de construcció de l’hotel del Palau de
la Música, actualment paralitzat.

En una compareixença davant dels mitjans des de la
seu de la FAVB, els representants veïnals van demanar a
l’actual Ajuntament que posi “llums i taquígrafs” a les ges-
tions sobre la retirada del Pla General Metropolità (PGM)
que buscava facilitar la construcció de l’hotel i que encara
continua vigent. Consideren que el projecte “desvaloritza
l’urbanisme del casc antic de Barcelona”. La veu cantant
de la reivindicació la va dur l’exregidora de Ciutat Vella du-
rant l’època que el cas de l’hotel va començar a prendre
forma, Itziar González, i que va dimitir després de no
poder aturar-lo. “Fa dos anys que hi ha l’actual govern i la
modificació del PGM que permet l’hotel segueix vigent.
Ens consta que políticament el volen frenar i volem saber
qui ho està fent”, va afirmar Gonzàlez, al mateix temps que
va exigir “un seguiment de què s’està fent”. “Hi ha una ar-
quitectura administrativa que s’ha de fiscalitzar i volem
saber quins gerents portaran la voluntat política expres-
sada en el Ple a una realitat satisfactòria”, va concloure.

Els veïns demanen l’aturada definitiva 
de les obres de l’hotel del Palau POLÈMICA/ El passat 24 d’abril l’Ajuntament va anunciar

que rescindeix el contracte de les obres dels túnels de la pla-
ça de les Glòries i que aquesta decisió farà que els treballs
en aquest espai s’aturin entre 8 i 12 mesos.

Aquesta decisió ha generat una certa preocupació en
les associacions de veïns que viuen al voltant de la plaça.
De fet, els veïns del Fort Pienc, el Poblenou, el Clot-Camp
de l’Arpa i la Sagrada Família han publicat un comunicat
conjunt on reclamen que es completin els informes tèc-
nics i jurídics per depurar responsabilitats. En el text tam-
bé insten el consistori a tramitar “amb la major celeritat, ri-
gor tècnic i jurídic, transparència i consens” la modificació
del pla, però que això no impliqui l’aturada de projectes
com el parc Canòpia, els habitatges i els equipaments pú-
blics projectats i la unió del tramvia per la Diagonal.

Preocupació per l’aturada 
de les obres de les Glòries

veïns en línia
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CONVIVÈNCIA/ La futura ober-
tura d’una mesquita al barri de la
Prosperitat, a Nou Barris, ha ge-
nerat una certa divisió entre els
veïns de la zona.

De fet, el passat 20 d’abril es va
fer una manifestació des del lloc
on s’ha d’obrir el centre fins a la seu
del Districte. Els seus organitzadors
van defensar que el seu rebuig a
l’espai obeeix a motius “legals i ur-
banístics”. Tot i això, a la marxa tam-
bé hi van ser presents integrants
de partits i grups racistes.

D’altra banda, dies abans d’a-
questa marxa, diferents associa-
cions, entre elles la FAVB, van fer
públic un comunicat per defensar
l’obertura del centre.

Divisió veïnal 
a la Prosperitat
per una mesquita

INFRAESTRUCTURES/ L’Associació de
Veïns de Sant Andreu Sud ha dit prou.
Cansats de conviure des de fa més d’una
dècada amb el projecte de les obres del
TGV de la Sagrera, un projecte que “se-
para els barris i els degrada”, l’associació
ha engegat una campanya per denun-
ciar el que els veïns anomenen forat de
la vergonya. 

L’objectiu d’aquesta iniciativa, que han
impulsat a través del portal Change.org, és
instar tant l’Ajuntament com la Generali-
tat a donar prioritat a la finalització de les
obres i pressionar el ministeri de Foment
perquè compleixi  amb tots els seus com-
promisos.

L’entitat ha publicat un manifest, que
també ha fet arribar a les tres institucions,

en el qual exposa les raons per les quals
demana que es desbloquegi “una obra
que ningú ha demanat, de la qual no s'en-
treveu el final i que condemna el barri a
presoner d'un mur que converteix la zona
en un cul de sac abocat a l'oblit i l'abandó”.

És per això que, en quatre punts, l’as-
sociació exigeix reclamar a Foment “la re-
presa immediata de les obres, així com la
seva finalització en terminis coherents i
raonables”, demana que l’espai de les
obres estigui “cuidat, net i vigilat” i que s’a-
consegueixin “de manera urgent i per les
vies que calguin” els permisos per poder
actuar als punts on l’obra està més avan-
çada. L’associació acompanya la seva cam-
panya amb un vídeo penjat a YouTube on
mostra el deteriorament de les obres.

Clam dels veïns de Sant Andreu Sud 
per acabar amb el forat de la Sagrera

HABITATGE/ Fa poc més d’un
mes es va crear el Sindicat de Llo-
gaters, creat per un grup de veïns
i veïnes de la ciutat que, com ex-
pliquen en el seu manifest fun-
dacional, “defensen el dret a
l’habitatge i un lloguer assequi-
ble, estable, segur i digne”.

Tot i que ja fa setmanes que
està constituïda, aquesta entitat
es presentarà públicament el dia
12 al Casinet d’Hostafrancs. El sin-
dicat ha començat a fer bullir l’o-
lla per a aquesta trobada, que tin-
drà el lema Vine i organitzem-
nos per un lloguer just amb mis-
satges com Fem fora els voltors im-
mobiliariso No més expulsions dels
nostres barris al seu Facebook.

El Sindicat 
de Llogaters es
presenta el dia 12

POBRESA/ La Xarxa d'Atenció a
Persones sense Llar impulsa, un
any més, el recompte de persones
que viuen als carrers de la ciutat.

El recompte, que compta amb
el suport de l’Ajuntament, es farà
durant el vespre del dia 17 i fins a
la matinada del dia 18. Enguany,
l’organització espera aconseguir
uns 1.100 voluntaris, superant la xi-
fra dels 930 que hi van participar
l’any passat. Els resultats del 2016
van ser que hi ha 941 persones que
cada nit dormen al carrer.

Durant la presentació, la ti-
nent de Drets Socials, Laia Ortiz, va
dir que això és “una crida als veïns
perquè demostrin que estan a
l'alçada i es comprometin”.

El recompte de
persones sense
sostre, el dia 17 

veïns en línia

La FAVB fa una crida en defensa 
d’unes residències dignes

GENT GRAN/Unes residències as-
sistides per a gent gran on es
pugui viure dignament. Aquest és
l’objectiu d’una de les darreres cri-
des que ha fet la FAVB, que a través
del seu departament de Sanitat ha
impulsat un manifest per demanar
que els centres on viuen desenes
de milers d’avis i àvies reuneixin
uns mínims perquè aquestes per-
sones visquin dignament. La ini-
ciativa, que està penjada al portal
web de la federació, busca recollir
el màxim de suports possibles per
exigir al Consorci de Serveis Socials
de Barcelona, integrat per la Gene-
ralitat de Catalunya i l'Ajuntament
de Barcelona, que vetlli perquè
aquests equipaments siguin de
qualitat.

La FAVB denuncia que, degut
al fet que la majoria d’aquestes re-
sidències les gestionen empreses
privades amb ànim de lucre, con-
templen l’atenció a les persones
grans com “un negoci en dreti-
ment de la seva atenció i el seu
benestar”. Per aquest motiu, la fe-
deració creu que cal fer tot el pos-
sible perquè aquests centres
siguin “de gestió pública”, que
“s’augmentin els recursos per ga-
rantir una atenció de qualitat i uns
bons programes de rehabilitació” i
que “s'elabori un pla general parti-
cipatiu que defineixi les necessi-
tats d'aquest col·lectiu”.

En aquest manifest, que adre-
cen tant al Parlament com a la Ge-
neralitat, la FAVB explica que les
dades d’aquest any diuen que, a
tota la ciutat, hi ha 193 residències
assistides on hi viuen més d’11.200
persones. La federació critica que,

tot i que algunes són equipaments
públics, la gran majoria les gestio-
nen companyies privades, algunes
de les quals no es dediquen única-
ment a això. De fet, la FAVB diu que
alguns d’aquests centres estan
gestionats per empreses que es
dediquen a la construcció, i que
moltes d’aquestes companyies,
quan guanyen els concursos de
gestió, acomiaden bona part del
personal que assisteix els residents.

La FAVB també adverteix que,
tot i que el Consorci de Serveis So-
cials de Barcelona (integrat per l’A-
juntament i per la Generalitat)
s’encarrega de controlar i supervi-
sar l’activitat de les empreses ges-
tores, a la pràctica la majoria
d’aquestes opten per aplicar “polí-
tiques empresarials on es priorit-
zen els beneficis econòmics en
detriment de la qualitat i el benes-
tar”, una manera d’actuar que fa
que els familiars dels usuaris s’ha-
gin queixat reiteradament per la
mala qualitat del menjar o la
manca de personal, entre altres.

Per aquest motiu, al final del
text, la FAVB recull un seguit d’exi-
gències que han traslladat als orga-
nismes públics. La federació
demana que s’augmentin els re-
cursos destinats a les residències,
però que aquests repercuteixin en
els usuaris, que es faci una gestió
pública d’aquests equipaments
amb un control públic del seu ús, la
creació de mecanismes de partici-
pació que integrin familiars i veïns i
que s’elabori un pla general (amb
participació dels veïns) que defi-
neixi les necessitats de la gent gran
perquè pugui viure dignament.
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ANIVERSARI4El Forn Elias és un
dels establiments més emble-
màtics del Clot. Ubicat al carrer
del Freser amb Rogent, aquest
negoci celebra enguany 100 anys
de vida i, per compartir-ho amb
tots els veïns, ha organitzat una
festa per a aquest dissabte. 

A partir de les cinc de la tar-
da, el forn oferirà coques –la seva
especialitat–, que plegades arri-
baran als 100 metres. “Va ser una
idea del meu pare, en Jaume”,
explica a aquesta publicació l’An-
na Elias, la tercera generació
d’un negoci que mira cap al futur.
De fet, el seu fill ja treballa al forn.

Cap a les cinc de la tarda de
dissabte les coques estaran en-
llestides i es trauran al carrer, on
seran rebudes pels Gegants i els
Diables del Clot. Un cop es des-
tapin, es repartiran entre els as-
sistents, els quals també podran
gaudir de diverses activitats com
ara un photocall amb estris de
forners per als més petits. 

Amb aquesta festa el forn
vol “fer barri”, una màxima molt
arrelada a la família des de la pri-
mera generació. “La meva àvia
fiava el pa en moments compli-
cats”, rememora l’Anna, que vol
seguir el camí que van marcar els
seus antecessors. “Nosaltres
col·laborarem sempre amb  les

entitats i persones que vulguin
fer barri”, assegura. 

1.600 TONES D’ALIMENTS
Seguint amb els dolços, l’Eix Clot
ha publicat les xifres de menjar
recollir durant la Mona Solidària.
En total, es van recaptar 1.600
quilograms d’aliments. 

El Forn Elias, un racó emblemàtic del Clot. Foto: Google Maps

El Forn Elias: 100 metres de coca
per celebrar 100 anys fent barri
» L’establiment organitzarà dissabte una festa pel seu centenari

» Els visitants podran tastar el dolç i participar en activitats diverses

Tot a punt per a la 
14a Fira Encants Nous

MOSTRA4El maig és sinònim
de fira als Encants Nous. De fet,
aquest dissabte dia 6 de maig tin-
drà lloc la catorzena Fira Encants
Nous als jardins dels Encants
Nous amb Dos de Maig. 

La jornada estarà farcida
d’activitats, des de les botigues
dels comerciants fins a tallers i
actuacions. Segons informen
des de l’eix comercial, hi haurà
unes 25 carpes, bàsicament de
comerciants de l’associació però
també d’artesans i, fins i tot, al-

gun food truck. A banda d’això,
la fira oferirà espectacles diver-
sos tant al matí com a la tarda,
com ara classes magistrals –una
d’elles a càrrec de Duet Fit– i un
concert de Gospel a càrrec de
l’AMPA Vedruna Immaculada.

A més, els més petits de la
casa podran gaudir de tallers in-
fantils, molts d’ells perquè pu-
guin fer un regal cent per cent
personalitzat de cara a l’endemà
de la fira, primer diumenge de
maig i Dia de la Mare. 

PROPOSTA4L’associació de co-
merciants RETAILcat –que en-
globa la Fundació Barcelona
Comerç, Barcelona Oberta, Co-
mertia i Cecot Comerç– ha pre-
sentat al Parlament la seva va-
loració i esmenes a la nova llei
de comerç que està tramitant la
cambra catalana. 

Entre les més destacades hi
ha la demanda que la nova llei
de comerç contempli quatre pe-
ríodes de rebaixes –a l’hivern, a
la primavera, a l’estiu i a la tar-

dor– i que es garanteixi un con-
sens en la data d’inici de cadas-
cuna d’elles. “Les rebaixes són
l’única promoció que garanteix
els drets dels consumidors”, ex-
pliquen, i recomanen fer-les
“amb totes les garanties al final
de cada temporada”. D’aquesta
manera, sostenen, s’evitarien
les que anomenen “mid-sea-
son sales” –o rebaixes de mit-
jans de temporada–, les quals no
garanteixen els drets dels con-
sumidors, asseguren. 

Per altra banda, RETAIL-
cat considera que el projecte
de llei és “poc resolutiu” a l’ho-
ra de modernitzar les formes
d’organització del sector. De
fet, reclama que la normativa
aposti pels BIDs –Business Im-
provement Districts–, un model
de col·laboració pública i priva-
da per a la gestió de zones amb
una alta concentració de nego-
cis. Per a RETAILcat, aquesta
“és l’única via per aconseguir ei-
xos comercials urbans potents”.

Tendència | Creix la confiança del consumidor 
La confiança del consumidor augmenta mes rere mes. La darrera crescuda va 

tenir lloc a l’abril, durant el qual va augmentar set punts fins a situar-se als 
106,7, segons dades del Centro de Investigaciones Sociológicas (CIS). 
Tanmateix, el 43% dels ciutadans de l’estat arriba just a final de mes.  

Un moment de la fira de l’any passat. Foto: Encants Nous

Rebaixes quatre cops l’any?
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FUTBOL4El tòpic diu que men-
tre hi ha vida, hi ha esperança i les
dues darreres victòries que ha
aconseguit el Júpiter han fet que
els de la Verneda encara man-
tinguin alguna opció remota de
mantenir la categoria. Els de
Juanjo García van aconseguir, en
els dos darrers partits d’abril, el
que no havien pogut fer en tot el
curs: sumar dues victòries se-
guides, contra el Palamós (1-2) i
el Sabadell B (2-1).

Ara bé, per culpa dels des-
censos compensats, l’equip sap
que no en té prou amb abando-
nar les tres posicions de la cua,
sinó que ha d’escalar les màximes
posicions possibles per evitar
perdre la categoria. Les caram-
boles que permetrien que l’e-
quip no jugués a Primera catala-
na la temporada que ve passen
per guanyar els dos partits i que
els equips que hi ha entre el Jú-
piter i el Santfeliuenc no sumin.

Precisament, la pròxima jor-

nada, contra la Jonquera, no
serà apta per a cardíacs. Diu-
menge a les cinc de la tarda, l’e-
quip es jugarà a l'Alt Empordà la
possibilitat de seguir amb vida.
Serà, però, una tarda de transis-
tors, ja que caldrà estar atents a
altres partits.

SUPORT D’ARRUABARRENA
I és que en situacions com la del
Júpiter qualsevol ajuda és més

que benvinguda i, en aquest sen-
tit, diumenge passat el club va re-
bre la visita d’una de les millors
tennistes espanyoles de l’actua-
litat, la guipuscoana Lara Arrua-
barrena, que va rebre una sama-
rreta amb el seu nom i un carnet
de sòcia del club.

No és el primer cop que man-
té contactes amb el club, ja que ja
el va visitar fa uns mesos, després
de jugar l’Open d’Austràlia.

El Júpiter encadena dos triomfs
però encara necessita un miracle
» Els gris-i-grana, pendents d’una carambola per poder salvar-se

» L’equip visita la Jonquera, un rival directe de la zona baixa

L’Handbol Sant Martí es
garanteix la segona plaça

HANDBOL4Guanyar la lliga ja
no és possible, però l’Handbol
Sant Martí s’ha assegurat la se-
gona posició i, per tant, la pre-
sència al play-offper intentar pu-
jar a la Divisió d’honor plata de
l’handbol estatal.

La victòria del conjunt de
Pedro Pérez dissabte passat a la
Verneda per la mínima contra un
dels equips més forts de la lliga,
el Sant Esteve Sesrovires (27-26),
combinada amb el triomf del fi-
lial del BM Granollers (33-26
contra la Salle Bonanova, un
equip que ja ha perdut la cate-

goria), fa que els vallesans certi-
fiquin el triomf a la lliga i que la
darrera jornada sigui un mer
tràmit. El conjunt lila clourà la
temporada regular a domicili,
amb la visita de l’Handbol Sant
Martí a la pista de la Salle Mont-
cada. El matx es jugarà, com la
resta de partits de la jornada,
demà passat a les 6 de la tarda.

Un cop s’hagi superat aquest
primer tram de la competició, l’e-
quip començarà a pensar en la
Fase final, que se sortejarà a la
seu de la Federació espanyola
d’handbol dilluns que ve.

El Grup Barna es jugarà
seguir a EBA contra l’Andorra
BÀSQUET4Dos partits contra el
Morabanc Andorra B decidiran si
el Grup Barna continua jugant a
EBA la temporada que ve o si els
del Clot perden la categoria i ju-
guen a Copa Catalunya.

L’eliminatòria contra el con-
junt del Principat començarà
demà passat a tres quarts de vuit
del vespre a Andorra la Vella,
mentre que el partit de jornada es
jugarà al districte, diumenge que
ve a les sis de la tarda.

I és que tot i que l’equip va fer
els deures en la darrera jornada
i va aconseguir una còmoda vic-
tòria a casa contra el CB Santfe-
liuenc (96-65), els triomfs del Sa-
badell Sant Nicolau per la míni-
ma a Calvià (72-74) i del JAC a
Castellbisbal (66-79) obliguen
els homes de Fabián Téllez a ju-
gar-se el seu futur en dos partits
a caixa o faixa. L’altra elimina-
tòria de promoció la jugaran el
Mataró-Feimat i el Sitges.

Patinatge | Tot a punt per al 9è Ciutat de Barcelona de ‘freestyle’
Els esports urbans tornen a demanar pas. Aquest cap de setmana, entre dissabte i diumenge,
el districte tornarà a ser l’escenari del Trofeu Internacional Ciutat de Barcelona de patinatge

freestyle, que enguany se celebrarà per novena vegada. El Centre Esportiu Nova Icària reunirà
els millors especialistes en modalitats com el freestyle slalom, l’speed slalom i el free jump.

Tot a punt per a una nova
edició de la Cursa de Bombers
ATLETISME4L’esperit mai no
s’apaga. Aquest és el lema que,
un any més, s’ha triat per a la
Cursa de Bombers, que tornarà
a omplir els carrers de la ciutat
aquest diumenge.

La prova, que l’any passat es
va disputar a l’octubre, recuperarà
la seva tradicional data a la pri-
mavera,però el recorregut serà el
mateix que l’any passat i tornarà
a reunir els grans noms de l’atle-
tisme de casa nostra. 

De fet, l’any passat Ilias Fifa,
Carles Castillejo i Marc Alcalà
van ocupar les tres posicions d’un

podi de primer nivell del qual van
quedar fora noms com Nacho Cá-
ceres o Mohamed Zarhouni.

El recorregut, de 10 quilò-
metres, començarà i acabarà a l’a-
vinguda del Marquès de l’Argen-
tera i portarà els atletes pel pas-
seig de Colom, pel Paral·lel, per la
Gran Via i per la ronda de Sant
Pere i la Via Laietana fins a re-
tornar al punt de partida.

L’edició d’enguany de la pro-
va col·laborarà amb Acció Soli-
dària i Logística, una ONG que
compta amb una àmplia partici-
pació de bombers voluntaris.

La victòria contra el Sabadell B va ser crucial. Foto: CEJ
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AGENDA    UINZENALQ
4, 5 I 6 DE MAIG
Tarda ¡Que no cumbia el pánico! serà el nom del

festival que, durant tres dies, omplirà el ba-
rri del Clot d’aquest estil musical. / Casal de
Joves del Clot.

TOTS ELS DILLUNS
18:00 Des de finals del mes passat està en mar-

xa aquest taller anomenat Cuina d'autor, en
el qual la professora Carmeta Comas ensen-
ya a donar-li una volta a receptes tradicionals.
/ Centre Cívic Can Felipa - Poblenou. 

TOTS ELS DIMARTS
10:30 Des de principis del mes passat, la pro-

fessora Emilia Melià s’encarrega d’un taller
setmanal anomenat Patchwork i pintura so-
bre seda i tela. / Casal de Barri Bac de Roda -
Poblenou.

DIMECRES 10 DE MAIG
19:30En el marc de l’exposició El Venadito es farà

també la xerrada D’on vénen les tortugues, de
la qual s’encarregarà l’organització Depana.
L’entrada és gratuïta. / Centre Cultural la Fa-
rinera del Clot.

TOTA LA QUINZENA
Matí-Tarda Refugiats, l'odissea cap a Europa és

el nom d’aquesta  mostra fotogràfica de
Sergi Cámara. L’organitza el Comitè per a l’A-
collida de les Persones Refugiades. / Museu
d'Història de la Immigració.

DISSABTE 6 DE MAIG
11:00 Com tots els dissabtes fins al mes que ve,

arriba una nova sessió de narracions del ci-
cle Dissabtes de conte. / Biblioteca Camp de
l’Arpa - Caterina Albert.

DIMARTS 16 DE MAIG
17:30 Exposició Venadito: El tòtem i tu és el nom

d’una activitat per als més menuts que or-
ganitzarà siNesTeSia. Els nens de 5 a 11
anys han d’anar acompanyats d’un adult. /
Centre Cultural La Farinera del Clot.

6 I 7 DE MAIG
Tot el dia El Centre Esportiu Municipal Nova Icà-

ria serà la seu del IX Trofeu Internacional Ciu-
tat de Barcelona de Patinatge Freestyle.. / Cen-
tre Esportiu Municipal Nova Icària.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Des de finals del mes passat està en
marxa aquest taller anomenat Cooking
with kids, pensat per a nens i nenes
d’entre 5 i 8 anys. / Centre Cívic Can Fe-
lipa - Poblenou.

Classes de cuina per a nens
i nenes d’entre 5 i 8 anys
Tots els divendres a les 17:15

D’aquí a dos dimarts arriba un nou ta-
ller per aprendre a preparar els pinxos
més deliciosos i les tapes més avant-
guardistes. / Casal de Barri Vila Olím-
pica-Can Gili Nou.

Una nova sessió per
preparar pinxos deliciosos
Dimarts 16 de maig a les 17:30

Arribats directament des de Finlàndia,
els Reckless Love oferiran un concert
on interpretaran temes del seu disc Ani-
mal attraction i també els seus grans
èxits. / Sala Razzmatazz.

Reckless Love: el ‘merry metal’ 
finès arriba a Razzmatazz

Dijous 11 de maig a les 20:30

Última jornada del campionat de lli-
ga. Partit de la 38a jornada de Terce-
ra entre el Júpiter i el Peralada. / Mu-
nicipal de la Verneda.

El Júpiter tanca la lliga
rebent la visita del Peralada
Diumenge 14 de maig a les 12:00
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Catalunya és un país que
no té grans recursos na-
turals en el sentit clàssic.

El seu gran recurs natural són
les persones, les persones amb
una educació de qualitat adap-
tada al món del segle XXI. Avui,
les nacions fortes es construei-
xen amb ciutadans ben prepa-
rats, creatius i emprenedors en
qualsevol àrea, i això només s'a-
consegueix amb una educació
capaç d'oferir respostes a les ne-
cessitats i a les preocupacions
de la societat. La riquesa de les
nacions depèn de la qualitat de
l'educació i de la relació entre
les institucions de la societat i el
sistema educatiu i de recerca.

El món s'està transformant a
marxes forçades i, amb ell, tots
els sistemes educatius, mentre
nosaltres, subjectes a un Estat
espanyol que no té l'educació
com a prioritat, estem lluitant

per salvar els mobles de les
ocurrències d'un ministre o de
la immobilitat d'un altre, de llei
d'educació a llei d'educació.

En altres moments menys
propicis, Catalunya ha posat l'e-
ducació al centre de les seves
preocupacions nacionals. A les
Bases de Manresa (1892) s'insis-
tia en la necessitat i urgència
d'adequar l'ensenyament pú-
blic a les necessitats de Catalu-
nya i a partir d'aquí varen sorgir
moltes iniciatives -com la de
donar una nova orientació al
Magisteri per a convertir-lo en
una força de renovació o la de
reinventar la formació ocupa-
cional que tanta falta ens faria
ara- i es van crear per preparar
els ciutadans per a un nou país.

Tenim el sistema educatiu
que necessitem? Penso que no.
Aquest no és un problema
només nostre, és un problema

global amb algunes excep-
cions. Quines? Els països que
van saber veure fa vint anys
que la societat industrial arri-
bava a la seva fi i que  iniciàvem
una transició cap a un nou
tipus de societat on tot i tot-
hom està connectat, els con-
tinguts són oberts i cal és
repensar estructures, plans
d'estudi, nivells, exàmens i me-
todologies. També cal formar
bons tutors capaços d'avaluar i
relacionar necessitats i conei-
xement i sobretot, fomentar el
pensament creatiu i el talent.

Catalunya té una enorme
necessitat de talent i el des-
envolupament del talent co-
mença amb una educació
que obri portes i finestres, no
que les tanqui o en el millor
dels casos, tan sols les entre-
obri. D'altra banda, fa anys
que té totes les condicions

per esdevenir un espai de co-
neixement i un node de ta-
lent de referència al sud
d'Europa que no acaba de
quallar perquè, malgrat el
marge de maniobra que li
permet l'autonomia, no és so-

birana. I, si volem ser un país
de primera divisió, necessi-
tem poder prendre decisions
que no acabin al Tribunal
Constitucional per sistema.

Imma Tubella

Opinió

Educació: una prioritat nacional

Imma Tubella, doctora en Ciències Socials i Catedràtica 
de Comunicació de la Universitat Oberta de Catalunya

Catalunya té totes les condicions per ser un espai de coneixement i de talent
de referència al sud d’Europa, excepte la sobirania que li cal
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